
UNIVERZITA KARLOVA v Praze   
Přírodovědecká fakulta  
Albertov 6, Praha 2 
         

Zápis 

ze. 7.  zasedání VRF dne 10. 3. 2005 
 
Přítomni: členové VRF podle presenční listiny 
 
Ze 30 členů vědecké rady Přírodovědecké fakulty bylo přítomno 21.  Vědecká rada byla schopna 
usnášet se ve všech projednávaných otázkách. 
 
Program:  
1) Schválení zápisu  
2) Projednání řízení ke jmenování profesorem a habilitačního řízení  v návaznosti na předchozí 
jednání vědecké rady chemické sekce 
3) Sdělení děkana 
4) Sdělení proděkanů 
- žádost o rozšíření akreditace studijního programu Geologie o bakalářský studijní obor 
Praktická geobiologie  

5) Různé 
 
Program zasedání : schválen  
 

1) Schválení zápisu  
Usnesení: vědecká rada PřF schválila bez připomínek zápis ze zasedání VRF dne 10. 2. 2005  
 

2) Projednání řízení ke jmenování profesorem a habilitačního   řízení  v návaznosti na 

předchozí jednání vědecké  rady chemické sekce  

skrutátoři: prof. Ing. Shah Wali Faryad, CSc. 
    doc. RNDr. Petr Kraft, CSc.  
 
Vědecká rada PřF projednala ve smyslu zákona č. 111/98 Sb., o vysokých školách návrh: 
 
- na jmenování doc. RNDr. Roberta Ponce, DrSc. profesorem v oboru organická chemie. 
Předseda hodnotící komise prof. RNDr. Tomáš Trnka, CSc. přednesl jednoznačně doporučující 
stanovisko komise a dále jako proděkan chemické sekce informoval o hladkém průběhu předchozího 
jednání vědecké rady chemické sekce.  
 
O návrhu hlasovalo všech   21 přítomných členů VRF 

20  hlasů kladných 
1 hlas záporný 
0  hlas neplatný 

Usnesení: VRF v tajném hlasování rozhodla, aby návrh  na  jmenování doc. RNDr. Roberta 
Ponce, DrSc. profesorem v oboru organická chemie byl postoupen rektorovi UK, 
 
 - na  jmenování RNDr. Jiřího Hudečka, CSc. docentem v oboru biochemie. 
Předseda hodnotící komise prof. RNDr. Gustav Entlicher, CSc. přednesl jednoznačně doporučující 
stanovisko komise. K návrhu se dále pozitivně vyjádřil i proděkan chemické sekce doc. RNDr. Tomáš 
Trnka, CSc., který zároveň informoval o hladkém průběhu předchozího jednání vědecké rady 
chemické sekce. 



O návrhu hlasovalo všech 21 přítomných členů VRF 
21  hlasů kladných 
0 hlas záporný 
0  hlas neplatný 

Usnesení: VRF v tajném hlasování rozhodla, aby návrh  na  jmenování RNDr. Jiřího Hudečka, 
CSc. docentem v oboru biochemie byl postoupen rektorovi UK. 
 
Projednání návrhu komise pro  jmenovací/habilitační řízení  
Usnesení: VRF schválila (21-0-0) komisi ke jmenování RNDr. Fatimy Cvrčkové, Ph.D. 
docentkou v oboru:  fyziologie a anatomie rostlin 
Předseda:  prof. RNDr. Zdeněk Opatrný, CSc.  UK v Praze, PřF 
Členové: doc. Ing. Jan Krekule, DrSc. ÚEB AV Čr 
 RNDr. Ivana Macháčková, CSc. ÚEB AV ČR 
 doc. RNDr. Zdena Palková, CSc. UK v Praze, PřF 
 prof. RNDr. Boris Vyskot, DrSc. BFÚ AV ČR 
 
Usnesení: VRF schválila (21-0-0) komisi ke jmenování RNDr. Zuzany Bosákové, CSc. 
docentkou v oboru: analytická chemie 
Předseda:  prof. Ing. Karel Štulík, DrSc. UK v Praze, PřF 
Členové: prof. RNDr. Ladislav Feltl, CSc. UK v Praze, PřF 
 prof. RNDr. Juraj Ševčík, Ph.D. PřF UP, Olomouc 
 doc. Ing. Karel Ventura, CSc.  Univerzita Pardubice 
 doc. RNDr. Ivan Mikšík, DrSc. FZÚ AV ČR 
 
3) Sdělení děkana  
-- 
4) Sdělení proděkanů proděkani přednesli řadu návrhů, které byly projednány a schváleny: 
 
Usnesení: VRF schválila jednomyslně návrh předsedkyně OR doktorského studijního 
programu Demografie doc. RNDr. Jitky Rychtaříkové, CSc. (schválený VR geografické sekce 
dne 10. 2. 2005) na rozšíření komise o: 
 RNDr. Dagmar Dzúrovou, CSc. UK v Praze, PřF 
 
Usnesení: VRF schválila jednomyslně návrh předsedy OR doktorského studijního programu 
Aplikovaná a krajinná ekologie prof. RNDr. Karla Pivničky, DrSc. (schválený VR ÚŽP dne 
10. 3. 2005) na složení komise pro státní doktorskou zkoušku Mgr. Diany Ivanovové: 
předseda prof. RNDr. Karel Pivnička, DrSc. UK v Praze, PřF 
členové doc. Ing. Věra Křížová, DrSc. VŠCHT Praha  
 prof. Ing. Petr Beneš, DrSc. FJFI ČVUT Praha  
 Ing. Libuše Benešová, CSc. UK v Praze, PřF 
 Ing. Eduard Hanslík, CSc. VÚV Podbaba 
 doc. RNDr. Jiří Popovský, CSc. V Podhoří, Praha 7 
 
Usnesení: VRF schválila jednomyslně návrh předsedy OR doktorského studijního programu 
Botanika prof. RNDr. Tomáše Herbena, CSc. (schválený VR biologické sekce dne 22. 2. 
2005) na rozšíření komise pro státní doktorské zkoušky a obhajoby doktorských disertačních 
prací v oboru botanika o:  
 RNDr. Jindřicha Chrtka, CSc. BÚ AV ČR 
 Mgr. Zuzanu Münzbergovou, Ph.D. UK v Praze, PřF,  BÚ AVČR  



 RNDr. Jiřího Neustupu, Ph.D. UK v Praze, PřF 
 RNDr. Petra Pokorného, CSc. ARÚ AV ČR 
 Mgr. Jana Sudu, Ph.D. UK v Praze, PřF,  BÚ AV ČR  
 
Usnesení: VRF schválila jednomyslně návrh předsedy OR doktorského studijního programu 
Botanika prof. RNDr. Tomáše Herbena, CSc. (schválený VR biologické sekce dne 22. 2. 
2005) na OR botanika o:  
 RNDr. Jiřího Neustupu, Ph.D. UK v Praze, PřF 
 
Usnesení: VRF schválila jednomyslně návrh proděkana chemické sekce prof. RNDr. Tomáše 
Trnky, CSc. (schválený  VR chemické sekce dne 10. 3. 2005) na jmenování garanta studijního 
oboru organická chemie: 
 doc. RNDr. Stanislava Smrčka, CSc. UK v Praze, PřF 
 
Usnesení: VRF se  vyjádřila kladně k následujícím návrhům na jmenování vedoucích kateder:  
doc. RNDr. Zdeněk  Čermák, CSc. Katedra sociální geografie a regionálního rozvoje 
doc. RNDr. Anton Markoš, CSc.  Katedra filosofie a dějin přírodních věd 
 
Usnesení: VRF vzala bez připomínek na vědomí informaci prod. geografické sekce doc. 
RNDr. Luďka Sýkory, Ph.D., že z důvodu odchodu do důchodu rezignoval doc. RNDr. Jan 
Votýpka, CSc. na členství ve VR geografické sekce. 
 
- prod. Kachlík předložil VRF k vyjádření žádost o rozšíření akreditace studijního programu 
Geologie o bakalářský studijní obor Praktická geobiologie (schválenou VR biologické sekce - 
hlasování proběhlo  per rollam ve dnech  22. 2. – 25. 2. 2005 a  VR geologické sekce dne 10. 2. 
2005). Dr. Katarína Holcová, která byla přizvána k projednání tohoto bodu stručně představila 
navrhovaný obor včetně Praktická geobiologie. V rámci diskuse vystoupila za biologickou sekci  
prod. Vilímová a  prod. Klímová, která upozornila na problém  s profesním oborem.  
Usnesení:  VRF vyslovila formou hlasování (20-0-1 člen se zdržel ) tomuto novému oboru svou 
podporu.  
 
- prod. Klímová informovala VRF, že ke studiu na PřF bylo pro akademický rok 2005/2006 
podáno 3695 přihlášek. V porovnání s loňským rokem lze konstatovat, že zájem o studium na 
PřF  je stejný, nicméně se projevil určitý nárůst zájmu o studium geologie.  
 
- v roce 2006 vyprší akreditace celkem u 36  bakalářských a  magisterských studijních programů. 
Prod. Klímová, vypracuje přehled termínů ukončení platnosti akreditací a bude kontaktovat 
garanty studijních programů a oborů tak, aby materiály pro prodlužování platnosti akreditací 
byly zpracovány do konce září 2005 a předloženy VRF k projednání a schválení na jejím 
zasedání v říjnu 2005.    
 

6) Různé 
- projednání dopisu několika signatářů z geologických oborů adresovaného členům VRF (za 
účasti čtyř signatářů) a východiska k odpovědi formulované děkanem fakulty. Odpověď VRF 
a její usnesení jsou součástí tohoto zápisu.  
 

Příští zasedání VRF se uskuteční dne 7. 4.   2005 ve 14.00 hod. v posluchárně Věž, 

ve III. patře budovy Albertov 6 

 

Zapsala:  M. Vosátková Schválil: doc. RNDr. Bohuslav Gaš, CSc., proděkan  



Příloha k zápisu ze zasedání VRF dne 10. 3. 2005 
 

Věc: odpověď Vědecké rady PřF UK patnácti signatářům dopisu z 24.1.2005 týkajícího  
         se geologických oborů v souvislosti s hodnocením návrhů VZ  

 
Vyjádření k úvodní části dopisu: 

 
     Ano, vede se závažná diskuse, jak v dopise psáno, ale nikoli primárně o výsledcích loňského 
hodnocení výzkumných záměrů, nýbrž o způsobu jejich hodnocení. Použitá metodika, převzatá z 
hodnocení účelového financování a aplikovaná na financování institucionální, zjevně - kromě jiného - 
umožnila nedůslednosti ve vyváženém zhodnocení kvalit, což se projevilo i ve dvou Stanoviscích 
Rady pro výzkum a vývoj:  
- ze dne 14.1.2005: ...Rada žádá MŠMT, aby v těch případech, kdy výsledky hodnocení nových 
výzkumných záměrů vysokých škol by vedly... ke zrušení daného vědního oboru, hledalo způsob jak 
zajistit základní prostředky pro jejich existenci v roce 2005... 
- ze dne 11.2.2005: ...Rada považuje nadále za neudržitelné, aby některé kvalitní výzkumné záměry 
nemohly být financovány pro nedostatek prostředků a jiné a kvalitativně horší výzkumné záměry 
financovány byly... 
Ve svém druhém Stanovisku zároveň Rada předpokládá, že v průběhu prvního pololetí 2005 bude mít 
již dostatek informací, aby odpovědně zhodnotila výsledky dosažené v letech 1999 až 2003 a 
posoudila rozdíly mezi výsledky hodnocení odborných komisí jednotlivých poskytovatelů a 
meziresortních odborných komisí Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy a vyvodila z toho 
důsledky. 
 
     Z předchozího se odvíjí nepřijatelnost tvrzení, že úroveň fakultních pracovišť byla (objektivně) 
ohodnocena prostřednictvím návrhů výzkumných záměrů. Co se týče skupiny geologických oborů, je 
pravdou, že jejich úroveň je nestejná, ale v kontextu celé ČR při prozkoumání více parametrů (trend v 
publikační činnosti, finanční náročnost potřebná k dosažení 1 impaktního bodu, uplatnění absolventů 
apod.) neposkytují katastrofický obraz vytvářený signatáři.  
 
     Jakákoli restrukturalizace, lépe řečeno reorganizace, se týká fakulty jako celku a nelze provádět 
izolovaně po částech - jejichž existence není patřičně ošetřena ve statutu fakulty. Primárním stimulem 
k potřebě reorganizace fakulty je její stávající nadměrně hierarchická struktura, narůstající rozpor mezi 
jejím vnitřním členěním na současné katedry/ústavy a novou strukturou akreditovaných studijních 
programů s různícími se počty studentů - navíc v třístupňové graduační soustavě, atd. Mj. se blokuje 
mezidisciplinarita. 
 
Vyjádření k druhé části dopisu - podle bodů v něm uvedených: 

  
Dopis projevuje neznalost fungování instituce a vyjadřuje především utilitární potřebu vnějších 
subjektů, některé ultimativní formulace jsou nepřípustné: 
- vypsat konkurs na "vedoucího sekce" nelze, není ani opora v jakékoli legislativní normě a nikdy  v 
minulosti tomu tak nebylo; proděkani jsou na návrh sekční vědecké rady jmenováni děkanem fakulty, 
hlasuje o nich Senát fakulty a kromě své administrativní role vůči skupině oborů mají svěřenou část 
celofakultní agendy.  
 
- "urychlené vypracování moderní struktury sekce a odpovídajícího studijního plánu" tak, jak je 
požadováno, nebere zřetel na nutnost plnění akreditovaných studijních programů (v tom případě 
potenciálně hrozí soudní žaloby ze strany studentů) - změny ve studijních plánech podléhají novým 
akreditacím ucelených programů, ty nejprve schvaluje vědecká rada fakulty, akademický senát fakulty 
a vše je postoupeno na univerzitní úroveň, odkud po schválení je postoupeno akreditační komisi - ta je 
celostátním orgánem, návrhy zpracovává v řádu měsíců) 
 
- jednání o společných projektech, pracovištích, mezinárodních aktivitách atd. fakulta zajisté    
podporovat bude, ostatně ve většině našich oborů se to děje běžně a nepřetržitě; rozhodně v takovém 



případě budou přizvány všechny potenciální subjekty působící ve spektru geologických oborů - kromě 
všech geologicky profilovaných ústavů akademie a ČGS také resortní instituce nebo další 
vysokoškolská pracoviště (např. Katedra geofyziky MFF jako nejpřirozenější tématický partner GFÚ 
AV ČR, aj.). 
 
K závěru: v souhlase se zadáním všem stávajícím i ad hoc sestaveným grémiím fakulty z podzimu r. 
2004 bude pokračovat směřování k celofakultní reorganizaci. Statut fakulty bude muset reflektovat 
schválené změny, což přinese značnou zátěž pro akademický senát fakulty, ale v důsledku i pro 
všechny ostatní rozhodující složky řízení. Změna nesmí narušit funkce, které každoroční studijní 
cyklus přináší. Při veškerém tomto počínání vědecká rada fakulty vychází z autonomní povahy a 
akademických svobod Univerzity Karlovy jako veřejné vysoké školy. 
 
     Vyjadřujeme přesvědčení a vůli, aby veškeré kroky, které se uskuteční pro zlepšení výzkumu a 
výuky, nejen v geologických oborech, ale i ve všech dalších skupinách oborů na PřF, probíhaly ve 
spolupráci se všemi spřízněnými institucemi, které k tomu budou chtít pozitivně a konstruktivně 
přispět. 
 
Na tom se usnesla Vědecká rada PřF UK v Praze, dne 10.3.2005 poměrem hlasů 17/0/1 se zdržel 

hlasování. 
 
 
 

Prof. RNDr. Pavel Kovář, CSc. 
předseda VRF 

 
 


